
سیاستروزپنجشنبه / 1 دی 1401 / شماره 5268

سرمقاله

آمارهایی که آسیب می زنند
ادامه از صفحه یک

فرقی نمی کند آمار اقتصادی باشد یا فرهنگی ، 
باشد،  اشتباه  اگر  اجتماعی،  یا  باشد  ورزشی 
باعث کج روی ها و مشکلات فراوانی در مدیریت 
کلان می شود و آسیب هایی که از این مسئله 
وارد می شود بعضا تا سال های زیادی غیر قابل 
جبران خواهد بود. به طور مثال شاخص بورس 
تا حد  می تواند  که  بورسی  بگیرید ،  نظر  در  را 
بسیاری چالش های اقتصادی کشور را رفع کند 
و حتی باعث شکوفایی اقتصادی کشور شود و 
حتی می تواند با سیاستگذاری های صحیح مانع 
از سرمایه گذاری مردم در بازارهایی همچون ارز 
و طلا شود، این روزها درگیر شاخص سازی های 
عجیب و غریبی است که آسیبش هم به دولت 
این  وارد می شود هم مردم و هم صنعت. در 
ها  نماد  اکثر  که  شده  مشاهده  بسیار  روزها 
منفی هستند و با مثبت کردن فقط چند نماد 
است  شده  مثبت  کل  شاخص  شاخص ساز، 
از آنکه  چگونه می شود  و سهامداران  متحیر 
و  منفی  آنها  اما حساب  باشد  مثبت  شاخص 
در زیان باشند و همین  شاخص سازی های غیر 
واقعی باعث شده اعتماد مردم به بورس کم شده 

و به سمت بازارهای ارز و طلا کشیده شوند.
مثال دیگر را در تولیدات سینمایی و فرهنگی 
می توانیم بیابیم ، فقط برای اینکه آمار و شاخص 
تولید فیلم و محصولات فرهنگی بالا بیایید بعضا 
با افت کیفیت محسوس در تولیدات سینمایی و 
فرهنگی مواجه می شویم و یا آمار تعداد مقالات 
علمی، پایان نامه ها  و همچنین چاپ کتاب در 
باید جداگانه به طور مفصل به آن  کشور که 

پرداخت!

خبر

اخبار

وزیر کشور خبر داد
احتمال تغییر دو استاندار دیگر

وزیر کشور خبر داد که محمدطیب صحرایی 
به عنوان استاندار جدید کرمانشاه انتخاب شد. 
هیات  دیروز  جلسه  حاشیه  در  وحیدی  احمد 
کرمانشاه  جدید  استاندار  کرد:  اعلام  دولت 
انتخاب شد. ممکن است یکی دو نفر دیگر از 

استانداران هم تغییر کنند.
دولت  تحقق  مراحل  درباره  ادامه  در  وی 
الکترونیک در مجموعه وزارت کشور اظهار کرد: 
ارتباطات  وزیر  با  الکترونیک  دولت  مسئولیت 
است. کارهای خیلی خوبی صورت گرفته است. 
ایجاد دریچه واحد خدمات کار خوبی بوده است. 
دولت الکترونیک باید به دولت هوشمند منتقل 
شود و باید گام بلندتری برداریم که در دستور 

کار است.
انتخابات  برگزرای  امکان  درباره  کشور  وزیر 
تمام الکترونیک خاطرنشان کرد: تایید برگزرای 
این انتخابات الکترونیکی با شورای نگهبان است. 
این انتخابات ها یک سلسله نگرانی هایی دارد که 
بعضا در برخی کشورها مشکلاتی را درست کرده 
و صیانت کافی از آرای مردم نشده است، چون 
احتمال هک وجود دارد، بنابراین براساس آنچه 
در قانون پیش بینی شده باید پیشنهادات خود 
را به شورای نگهبان بدهیم و گام به گام در این 

حوزه جلو برویم.
وحیدی درباره آخرین تصمیمات برای ایجاد 
سه استان جدید اظهار کرد: مسائل تقسیمات 
دارد.  مختلفی  ابعاد  و  بوده  پیچیده  استانی 
پیشنهادات آماده شده و باید در کمیسیون های 
دولت  صحن  به  سپس  و  شده  مطرح  دولت 
بیاید. کارهای تخصصی و اطلاعاتی انجام شده 
و اکنون منتظر بررسی در کمیسیون های دولت 

است.
درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  کشور  وزیر 
بودجه سال آینده وزارت کشور، گفت: بودجه 
بیشتر به حوزه  اجتماعی و شهرداری اختصاص 
یافته است.۴ درصد ارزش افزوده که باید به 
شهرداری ها تعلق گیرد، پیش بینی شده است 
و طبق قانون عمل شده است. ردیف خاصی 
بودجه مختصری  نداریم  امنیتی  بودجه  برای 
درباره مرزها داریم که در جای خود هزینه می 

شود.
اظهار  نیز  دهیاری ها  بودجه  درباره  وحیدی 
کرد: با افزایش ۱ درصد ارزش افزوده در بهمن 
حوزه  در  خوبی  خیلی  افزایش  گذشته،  سال 
بودجه شهرداری ها و دهیاری ها داشته ایم، ولی 
نوع تقسیم آن بر مبنای جمعیت بود، بنابراین 
برخی دهیاری ها از این حیث نگرانی داشتند، 
داشت،  وجود  زمینه  این  در  قانون  چون  ولی 
ما کاری نمی توانستیم انجام دهیم. امیدواریم 
به  موضوع جمعیت،  بر  علاوه  آینده  سال  در 
توزیع  تا  شود  توجه  هم  محرومیت  شاخص 

بهتری در منابع داشته باشیم.

پاسخ معاونت امور مجلس ریاست جمهوری 
به گزارش »ابتکار«

کارت زرد ربطی به انجام احتمالی 
استیضاح ندارد

ریاست  مجلس  امور  معاونت  عمومی  روابط 
روزنامه  در  که  گزارشی  درخصوص  جمهوری 
لطف الله  صحبت های  درخصوص  »ابتکار« 
سیاهکی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
در مورد سیدرضا فاطمی امین وزیر صمت منتشر 
شده است، جوابیه ای ارسال کرده که عیناً به شرح 

زیر منتشر می شود.
روز  ابتکار  روزنامه  در  مطلبی  درج  به  عطف 
تند یک  انتقاد  انتساب  با  آذر  دوشنبه مورخ 28 
عنوان  با  وزیر محترم صمت  از  نماینده مجلس 
اخراج  معنای  به  وزیر صمت  زرد  کارت  »دومین 
است« طبق ماده 2۳ قانون مطبوعات جوابیه ذیل 
برای انتشار در همان صفحه و ستون چاپ شود. 

انتقاد و اظهار نظر نمایندگان محترم مجلس از 
وزرا در قالب اختیارات قانونی حق آنان است به 
نقد  قالب  در  اظهارات  این  که  آن  عقلانی  شرط 
سازنده و با هدف بهبود شرایط باشد و نه موضع 
گیری هایی که شائبه سیاسی داشته باشد اما این 
که کسب دو کارت زرد به معنای اخراج وزیر است 
یک اظهار نظر غیر کارشناسی، ژورنالیستی، غیر 
دقیق و نامنطبق با آئین نامه داخلی مجلس است 
. ماده 209 آئین نامه مزبور تصریح دارد چنانچه در 
هر دوره مجلس سه بار با رای اکثریت نمایندگان 
حاضر سوالات نمایندگان از هر وزیر وارد تشخیص 
داده شود، طرح استیضاح وزیر در صورت رعایت 
مفاد اصل 89 قانون اساسی با تاکید بر موضوع 
سوالات مطرح شده بدون ارجاع به کمیسیون در 
بنابر  اعلام وصول می شود.  علنی  اولین جلسه 
این اولا تشبیه فرآیند تخصصی سوال و استیضاح 
متاثر از جو فوتبالی به کارت زرد و اخراج قیاس 
همچون  استیضاح  طرح  ثانیا  است.  الفارق  مع 
یک فرآیند مستقل برابر اصل 89 باید تشریفات 
قانونی خود را طی کند یعنی آنکه تعداد دفعات 
اقناع نشدن نمایندگان که به اصطلاح کارت زرد 
نامیده می شود ربطی به انجام احتمالی استیضاح 
ندارد. تنها اتفاقی که در صورت حصول سه کارت 
زرد می افتد اگر مجددا استیضاحی از وزیر مربوطه 
انجام شود مرحله ارجاع استیضاح از هیات محترم 
رئیسه به کمیسیون تخصصی مربوطه حذف می 
شود و موضوع راسا در صحن مجلس اعلام وصول 
می شود. طبیعی است پس از اعلام وصول وزیر 
حضور  برای  فرصت  روز  ده  قانون  برابر  محترم 
درصحن و ارائه توضیحات دارد و پس از آن رییس 
جلسه برابر آئین نامه از صحن علنی کسب نظر 
خواهد کرد. بنابر این درج چنین تیترهایی می تواند 
بیشتر اثر روانی رسانه ای داشته باشد تا تبیین یک 

فرایند قانونی مبتنی بر روشنگری خیرخواهانه.

به جای تعطیلی مدارس شیوه های 
دیگر برای کاهش آلودگی هوا 

دنبال شود
رئیس جمهوری با اشاره به فرارسیدن شب یلدا، 
این مناسبت دیرین را جلوه ای از همگرایی ملی و 
توجه به خانواده توصیف و تصریح کرد: شب یلدا 
بهانه ای برای یادآوری اهمیت خانواده و نمایشی 
امیدوارم  و  است  اجتماعی  نشاط  جلوه های  از 
امسال همه مردم ایران شب یلدای پرخاطره و به 

یادماندنی داشته باشند.
سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز در جلسه هیئت 
تعطیلی  موضوع  به  سخنانش  ادامه  در  دولت  
مدارس به دلیل آلودگی هوا اشاره کرد و گفت: 
دوره  به  توجه  با  خصوص  به  مدارس  تعطیلی 
طولانی تعطیلی ناشی از شیوع کرونا خسارات قابل 
وارد می کند و ضروری  آموزشی  روند  به  توجهی 
است شیوه هایی در کاهش مؤثر آلودگی هوا دنبال 
شود که در عین حال باعث آسیب به روند آموزش 

مدارس نشود.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه در شرایطی که هنوز فصل سرما به طور کامل 
فرا نرسیده، اما مصرف گاز افزایش قابل توجهی 
و  مستمر  تبلیغ  کرد:  خاطرنشان  است،  داشته 
بهره گیری از شیوه های تبلیغی موثر می تواند نتیجه 
داشته  گاز  مصرف  بهینه سازی  در  قبولی  قابل 
باشد و ضروری است که با همکاری وزارت نفت 
و سازمان صدا و سیما در جهت تشویق همه به 

کاهش مصرف برنامه سازی شود.
رئیسی در بخش پایانی سخنانش به آغاز اجرای 
آزمایشی ارائه کالابرگ الکترونیک از استان هرمزگان 
لازم  زیرساخت های  داشت:  اظهار  و  کرد  اشاره 
در  الکترونیک  کالابرگ  توزیع  طرح  اجرای  برای 
مردمی سازی  قانون  اجرای  آغاز  و  تصویب  زمان 
یارانه ها فراهم نبود، لذا اجرای طرح توزیع کالابرگ 
الکترونیک به گونه ای برنامه ریزی شد که در مرحله 
اجرای سراسری آن برای مردم مشکلی ایجاد نشود.

استاندار کرمانشاه تغییر کرد
در همین رابطه، بهادری جهرمی سخنگوی دولت با 
اشاره به اینکه در جلسه امروز هیات دولت گزارش هایی 
از برخی آمارهای بانک مرکزی و وزارت اقتصاد و وزارت 
کار ارائه شد، گفت: گزارش وزیر اقتصاد حاکی از آغاز 
نمایان شدن آثار مثبت ناشی از سیاست مردمی سازی 
تولیدات  بخش  در  نمونه  عنوان  به  که  بود  یارانه ها 
کشاورزی واردات بسیاری از کالاهای اساسی مرتبط با 
این بخش کاهش چشمگیری در همین مدت چندماه 

گذشته داشته است.
وی افزود: همچنین در جلسه هیئت دولت با تقدیر 
از فعالیت های قریب به یک ساله آقای امیری استاندار 
کرمانشاه، با انتصاب محمدطیب صحرایی به عنوان 

استاندار جدید این استان موافقت شد.
افزایش قیمت خودرو متاثر از بازار است

و  معدن  صنعت،  امین وزیر  فاطمی  سیدرضا 
قیمت  درباره  خبرنگاران  سوال  به  پاسخ  تجارت در 
خودرو خاطر نشان کرد: افزایش قیمت خودرو متاثر از 
افزایش قیمت تمام شده تولید آن در کارخانه نیست، 
بلکه متاثر از نگاه مردم به عنوان یک کالای سرمایه ای 
به خودرو بوده که با افزایش نرخ ارز به دنبال خرید 
خودرو و حفظ ارزش سرمایه خود هستند. وی همچنین 
مجموعه  در  الکترونیک  دولت  تحقق  مراحل  درباره 
وزارت کشور اظهار کرد: مسئولیت دولت الکترونیک با 
وزیر ارتباطات است. کارهای خیلی خوبی صورت گرفته 
است. ایجاد دریچه واحد خدمات کار خوبی بوده است. 
دولت الکترونیک باید به دولت هوشمند منتقل شود و 

باید گام بلندتری برداریم که در دستور کار است.
نگاه خوبی به زنان در بودجه ۱۴02 شده است

رئیس  خانواده  و  زنان  امور  خزعلی معاون  انسیه 
جمهور حذف ایران از کمیسیون مقام زن را زنگ خطری 
برای سازمان ملل و مجامع حقوق بشری برشمرد و 
افزود: ما همچنان اعتراض خود را از طرق وزارتخارجه 
می رسانیم. به سازمان ملل نیز اعتراض شده است. 
حق قانونی خود را طلب خواهیم کرد تا به نام حقوق 
زن حق زنان را نقض نکنند.  وی در ادامه در پاسخ به 
پرسشی در خصوص اینکه آیا در بودجه سال آتی شاهد 
افزایش بودجه حوزه زنان به ویژه اشتغال زنان خواهیم 
بود یا خیر، بیان کرد:  نگاه خوبی در بودجه سال آینده 
به حوزه زن و خانواده شده است. زنانی که شرایط ویژه 
دارند مانند زنان سرپرست خانوار، زنان بدسرپرست و 
آسیب دیده در لایحه بودجه دیده شده و بودجه این 
حوزه افزایشی است. همین طور اختیاراتی به معاونت 
زن و خانواده داده شده تا هم بتواند هماهنگی لازم 
را اعمال کند و هم نظارت و برنامه ریزی برای بهبود 
وضعیت زنان، توانمند سازی زنان و ارتقای وضعیت 

زنان داشته باشد.
خبر خوب وزیر ارتباطات برای گیمرها

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فنآوری اطلاعات با 
اشاره به اینکه ۳0 میلیون نفر گیمر در کشور داریم که 
روزانه ۱.۵ ساعت در روز بازی می کنند، اعلام کرد: با 
تلاش همکاران ۱۵0 بازی پر مخاطب در کشورمان به 
داخل کشور منتقل شدند که زمان پینگ بازی را تا یک 
چهارم کاهش خواهد داد و ساز و کار این مساله به 

زودی اعلام خواهد شد.
مصرف سوخت مازوت در تهران نداریم

جواد اوجی وزیر نفت در پاسخ به سوالی درباره علت 
آلودگی هوا در شهرهای صنعتی گفت: در هیچکدام 

تهران مصرف سوخت مازوت  استان  نیروگاه های  از 
نداریم.

وی  همچنین در ارتباط با افزایش قیمت انرژی برای 
مصرف کنندگان، تصریح کرد: هیچ گونه افزایش قیمتی 
برای مشترکینی که سقف الگوی مصرف را رعایت کنند، 
نخواهیم داشت و افزایش قیمت مصرف بر اساس آنچه 
که در دولت مصوب شده و در قانون بودجه ۱۴0۱ بر 
آن تاکید شده مشمول مشترکینی است که سقف الگو 
را رعایت نمی کنند و هر چه این افزایش بیشتر باشد 
مشترکین پر مصرف باید هزینه بیشتری را پرداخت 

کنند.
استقبال وزیر ارشاد از ابطال ویزای آمریکا برای 

فرزندان مقامات ایرانی
ارشاد  و  فرهنگ  اسماعیلی وزیر  محمدمهدی 
اسلامی از ابطال ویزای فرزندان مقامات ایران که در 

آمریکا حضور دارند استقبال کرد.
وی در پاسخ به سوالی در باره اینکه دولت آمریکا در 
حال تصویب قانونی است تا مانع از حضور فرزندان 
مقامات ایرانی در آن کشور شود، گفت: کاملا موافقیم، 

همین روند را ادامه بدهند.
درباره  اسلامی همچنین  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
اظهارات اخیر خود مبنی بر پیگیری نهادهای امنیتی 
برای برگزرای برنامه های هنری، اظهار کرد: هنرمندان از 
طرف مقابل تحت فشار هستند و ما خواستیم فشار را 
از روی آنها برداریم. از من پرسیدند آیا نهادهای امنیت 
مانع برگزاری این برنامه های فرهنگی هستند که من 
گفتم نه آنها مثل سایر بخش ها مشوق و پیگیر آغاز 

برنامه ها هستند.
پرداخت هرگونه مالیات برای صادرات صنایع ارزی 

منتفی شد

عزت الله ضرغامی وزیر میراث فرهنگی و گردشگری با 
اشاره به تدوین لایحه بودجه سال آینده ادامه داد: لایحه 
احکام ثابت برای بودجه که برای اولین بار در دولت دارد 
انجام می گیرد اقدام مفیدی بود و وزارت میراث بخش 
مهمی از نظام مسائلش را در این لایحه دائمی حل کرد. 
وی یادآور شد: یک هدیه ای برای فعالان صنایع دستی 
در این زمینه وجود دارد که مشکل پیمان سپاری ارزی 
که برای صادرات داشتند رفع می شود و هرگونه عوارض، 
مالیات و پیمان سپاری ارزی رفع می شود و راه صادرات 

تسهیل می شود.
واکنش عین اللهی به طرح کنگره آمریکا 

بهداشت،  عین اللهی وزیر  بهرام  ایسنا،  گزارش  به 
درمان و آموزش پزشکی در پاسخ به این سوال که کنگره 
آمریکا در حال تصویب طرحی در ارتباط با ممنوعیت 
ورود مقامات ایران و فرزندانشان به آمریکا است، این 
تاثیری بر شما و زندگی تان خواهد داشت  طرح چه 
گفت: هیچ تاثیری ندارد، مگر در  مواقعی که مقامات 
مجبور هستند که در سازمان ملل یا انجمن های مربوطه 
شرکت کرده و حضور داشته باشند ، در غیر اینصورت 

هیچ تاثیری ندارد.
مدارس هفته آینده تعطیل نیست

نوری وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به این سوال که 
آیا هفته آینده نیز مدارس تعطیل خواهد بود، گفت: 
هفته آینده تعطیل نیست و من یادداشتی خدمت آقای 
رئیس جمهور دادم که این تعطیلی ها تکرار نشود و 
مدارس باید در موارد نادر و حاد تعطیل شوند و در 
مورد تعطیلی مدارس و تصمیم گیری در این زمینه باید 

دقت بیشتری شود.
اجازه گتوند دوم را نمی دهیم

محیط  حفاظت  سازمان  سلاجقه رییس  علی 

زیست درباره وضعیت پروژه »گتوند دو« اظهار کرد: 
ما قبلاً هم اعلام کردیم که اجازه گتوند دوم را نمی دهیم 
و مواضع ما همین است تا راستی آزمایی انجام شود. 
کارشناسان ما و وزارت نیرو مشغول کارهای میدانی 
هستند و بعد از مشخص شدن نتایج آن اعلام موضع 

می کنیم و هیچگونه آبگیری فعلاً انجام نمی شود.
نتایج خوبی در رابطه با عملکرد ایران در قطر گرفتیم

بیان  جوانان با  و  ورزش  سجادی وزیر  حمید  سید 
آن  در  ایران  که  پرکارترین جام جهانی  از  یکی  اینکه 
بر  بنا  کرد:  اظهار  بود،  دوحه  همین  داشت  حضور 
دستور رییس جمهور و آقای مخبر تکالیفی بر عهده 
هر یک از دستگاه ها بود و در وزارت ورزش هم حضور 
کیفی و کمی تیم ایران در بازی ها مدنظر بود. علاوه بر 
مباحث ورزشی نظارت بر توزیع بلیط ها، گران نشدن 
بلیط ها و اعزام کسانی که بلیط را خریداری کردند یا 
کنترل فضای فرهنگی در استادیوم در حین بازی تیم 
ایران از جمله وظایف وزارت ورزش بود و آمار نشان می 
دهد اتفاقات خوبی هم رخ داده است. گزارشی است 
که نشان می دهد نتایج خوبی در رابطه با عملکرد ایران 

به طور کلی و وزارت ورزش در این بازی ها گرفته ایم.
پرداخت سود سهام عدالت تا شنبه ادامه پیدا می کند

سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد با اعلام اینکه از 
روز گذشته پرداخت نیمی از سود سهام عدالت خانوارها 
آغاز شده گفت:  به ازای هر خانوار ۵۳2 هزار تومن و 
برخی خانوارها به ازای هر نفر ۶00 هزار تومن از سوی 
بانک های رفاه، سپه، دی، رسالت، سامان و برخی دیگر 
پرداخت شان تمام شد و تا روز شنبه این پرداخت ها 
ادامه پیدا می کند. نیمی دیگر از سود سهام عدالت تا 

پایان سال یا ابتدای سال ۱۴02 پرداخت خواهد شد.

رئیس قوه قضائیه گفت: پژوهشگاه قوه قضاییه با اعِمال ابتکار و 
خلاقیت، در راستای مفاهیم و معانی و مصادیق موجود، طرحی نو 
دراندازد و ما از این طریق بتوانیم در نظم نوینی که در دنیا در حال 

ترسیم و وقوع است، ابتکار عمل و رویکردی آفندی داشته باشیم
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، روز گذشته )۳0 آذر( در 
نشست با مدیران و کارکنان پژوهشگاه دستگاه قضا، ضمن اشاره به 
کارهای متنوع و متکثر این پژوهشگاه ، اظهار کرد: در جمع حاضر، 
تعداد بانوان نسبتاً برابر با تعداد آقایان است که این امر مایه خرسندی 
ما در  اندیشمند  و  پژوهشگر  بانوان  که  آن است  بیانگر  و  می باشد 

پژوهشگاه قوه قضاییه حضوری فعال و اثرگذار دارند.
وی ادامه داد: نتایج حاصل از پژوهش باید ملموس و عینی باشد؛ 
در اثر یک پژوهش باید امور، فرآیندها و رویه ها بهبود و ارتقاء یابند و 
کم هزینه تر و آسانتر گردند؛  پژوهشی که در کتابخانه بماند و صرفاً 
به یک سند تبدیل شود، از ارزش و اعتبار بالایی برخوردار نیست. 
پژوهشگاه قوه قضاییه باید تحولات آینده را پیش بینی کند و بر مبنای 
این تحولات، امور پژوهشی خود را به پیش ببرد. نباید صرفاً اینگونه 
باشد که بخش های مختلف دستگاه قضایی، نیازها و اشکالات خود را 
عرضه کنند، تا پژوهشگاه برای رفع آنها مبادرت به پژوهش کند بلکه 
خود پژوهشگاه باید برای شناسایی نقاط ضعف و پژوهش در راستای 

رفع آنها، پیشگام باشد.
وی اظهار کرد: گاهی یک پژوهش صرفاً معطوف به اصلاح و رفع 
معایب یک روش متعارف و شناخته شده است؛ گاهی نیز یک پژوهش 
معطوف به طرحی نو درانداختن است و سبب می شود که افقی نو 

گشوده شود و امور با صرف وقت و هزینه کمتر و به صورت بهینه تر 
به پیش بروند. لذا انتظار است پژوهشگاه قوه قضاییه در پژوهش های 
خود با اعِمال خلاقیت و ابتکار، طرحی نو دراندازد تا حصول اهداف 

دستگاه قضایی میسّرتر و سهل الوصول تر باشد.
محسنی اژه ای بیان کرد: منابع و مآخذ غنی و پربار اسلام ، یکی از 
بهترین ابزارهای ممکن برای پژوهشگاه قوه قضاییه است تا بواسطه آن 
و با اعِمال ابتکار و خلاقیت، در راستای مفاهیم و معانی و مصادیق 
موجود ، طرحی نو دراندازد و ما از این طریق بتوانیم در نظم نوینی که 
در دنیا در حال ترسیم و وقوع است، ابتکار عمل و رویکردی آفندی 
داشته باشیم؛ چرا ما باید اجازه دهیم در قبال مقولاتی نظیر حقوق 
بشر، دیگران برای ما مفهوم سازی و واژه سازی کنند؟ رئیس قوه قضائیه 
با بیان این که »یکی از مسئولیت های اصلی و اساسی دستگاه قضایی، 
یک سری  قبال  در  بعضاً  ما  کرد:  تصریح  است«،  عدالت  گسترش 
مقولات، حرکات سینوسی و پرنوسان داریم و علت این امر آن است که 
از همه جانبه نگری برخوردار نیستیم و به تاثیر و تأثر مسائل بر یگدیگر 
توجه نمی کنیم؛ در قضیه گسترش عدالت، علی رغم قدم های بسیار 
بلندی که طی ۴ دهه اخیر برداشته شده اما ما نتوانسته ایم به یک 
جامع نگری در قبال ابزارهای بسط عدالت نائل شویم و به نقطه مطلوب 
در این مقوله برسیم؛ لذا پژوهشگاه عدلیه می تواند در این مهم، به 
ایده پردازی و ارائه راهکار بپردازد.  وی در ادامه به تحولاتی که در عرصه 
حکمرانی بواسطه پیشرفت های فناورانه و تکنولوژیک بوجود آمده اشاره 
کرد و گفت: پژوهشگاه قوه قضاییه با عنایت به پیشرفت های حاصله 
در عرصه های فناورانه و تکنولوژیک، می تواند ایده های بدیع و نغزی در 

ابعاد حقوقی، قضایی، کیفری، جرم شناسی و عدالت ترمیمی ارائه کند. 
وی به یکی از عارضه های عرصه تدوین اسناد و سیاست ها اشاره کرد 
و عدم توجه به زمینه های اجرای اسناد و سیاست های تدوینی را یک 
آسیب و آفت دانست و گفت: اسناد زیادی در کشور ما تدوین و تهیه 
شده اما به برخی از آنها خیلی کم عمل شده است؛ نباید اینگونه باشد 
که با صرف وقت و انرژی و هزینه، برنامه و سندی به رشته تحریر درآید 
اما در مقام اجرا، توفیقات لازم کسب نگردد؛ لذا پژوهشگاه قوه قضاییه 
باید در تدوین و تنظیم اسناد به مقوله زمینه های اجرایی شدن آنها، 
توجه و اهتمام داشته باشد و شرایطی را فراهم آورد که محصول کارش 
سریعاً در معرض دید و نظر اندیشمندان و منتقدان قرار گیرد تا پس از 
انجام اصلاحات لازم، به مرحله عملیاتی برسد. محسنی اژه ای در ادامه 
به برخی از حوزه های بدیع اشاره کرد که پژوهشگاه قوه قضاییه می تواند 
در قبال آنها به پژوهش های کاربردی و ایده پردازی مبادرت ورزد؛ یکی 
از این حوزه ها چگونگی تجمیع میان دو مقوله »کشف توطئه ها و افراد 

نفوذی« و در عین حال ضرورت»حفظ حریم خصوصی افراد« بود.
رئیس دستگاه قضا در ادامه بیان داشت: همه انسان ها ممکن است 
کم یا زیاد مرتکب خطا و جرم شوند؛ حال سؤال اساسی آن است که 
چه تدابیری اتخاذ کنیم که این انسان خطاکار یا مجرم در عین اعِمال 
مجازات قانونی در قبال او، از حیزّ انتفاع ساقط نشود؛ در برخی موارد 
نحوه برخورد با یک فرد خطاکار یا مجرم به گونه ای است که راه بازگشت 
برای او مسدود می شود و او ناگزیر غرق در خطا و جرم خود می شود؛ 
پژوهشگاه قوه قضاییه در این حوزه نیز می تواند مبادرت به ایده پردازی 

و پژوهش کاربردی کند. 

گزارش »ابتکار« از روز پر خبر حیات دولت

و از تغییر سود سهام عدالت تا علت افزایش قیمت خودر
اعضای کابینه سیزدهم در حاشیه جلسه دیروز )چهارشنبه( ۳0 آذر ماه ۱۴0۱ هیئت وزیران در حیاط دولت با حضور در جمع خبرنگاران به سوالات شان 

پاسخ دادند.

تدبیری کنیم که مجرم از حیّز انتفاع ساقط نشودتوصیه محسنی اژه ای به پژوهشگاه قوه قضائیه

سید رضا فاطمی 
امین وزیر صمت 
در حاشیه جلسه 

هیات دولت گفت: 
افزایش قیمت 
خودرو متاثر از 

افزایش قیمت تمام 
شده تولید آن در 

کارخانه نیست، 
بلکه متاثر از نگاه 

مردم به عنوان 
یک کالای سرمایه 
ای به خودرو بوده 
که با افزایش نرخ 

ارز به دنبال خرید 
خودرو و حفظ 

ارزش سرمایه خود 
هستند

سرلشکر سلامی با بیان اینکه برای شکست دادن دشمن به علم و فناوری نیازمندیم 
گفت: دانشگاه امام حسین)ع( یک پیشرانه قوی و آفرینشگر اعتماد به نفس و اثبات 
کننده قدرت توانستن است و نقش تعیین کننده در حرکت ایران به سمت فتح قله ها 

فناوری و علم ایجاد خواهد کرد.
همایش هفته پژوهش و تجلیل از پژوهشگران نخبه دانشگاه جامع امام حسین)ع( 
صبح دیروز چهارشنبه  با حضور سردار سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی در سالن همایش های دانشگاه  برگزار شد.
 فرمانده کل سپاه در این مراسم ضمن تسلیت به مناسبت ایام شهادت حضرت 
زهرا)س( اظهار کرد: امروز بدون جهانی شدن نمی توانیم در مقابل یک جهان قدرت 

بایستیم.
وی افزود: لازمه عبور از چالش ها و موانع و مخاطرات دشمنان ایران و اسلام  
بدون جهانی شدن ابعاد و دامنه های قدرت و شخصیت ایران عزیز ممکن نیست 

و راه همین است.
سردار سلامی خاطرنشان کرد: ما با کسانی روبرو هستیم که برای حاکمیت در 
جهان علم، هنر و فناوری را تماما به خدمت گرفته اند و با همین ابزارها برای کوچک 

سازی و محدود سازی و توقف ایران عمل می کنند.
فرمانده کل سپاه گفت: دشمن این واقعیت را دریافته است که یک قدرت عظیم در 

حال رویش است و این قدرت با آرزوهای دشمن در ستیز است.
 رویکردهای او را برای اداره جهان نمی پسندند و آرمان های او را تحمل نمی کنند. 
یک قدرت جوانه زده و به یک نهال تبدیل شده و در مقابل طوفان های سنگین 

مستحکم تر کرده و هر روز در حال گسترش خود به عالم است. این نظام مقدس و 
انقلاب مطهر ماست که برای پاک کردن هوای جهان و مصونیت های اخلاقی، علمی 
در حال تلاش و ثمردهی است تا با این مسمویت ها مبارزه کند و عدالت و آزادی و 

اخلاق و معنویت را در پیکره بشریت جاری کند.
به گزارش ایلنا، سردار سلامی با تاکید بر اینکه ما هرگز با دشمن نقطه مشترک پیدا 
نمی کنیم ادامه داد: دشمنان می خواهند ما را تحت سیطره خود قرار دهند و تاریخ 
را تکرار کنند تا تصویری دلخواه خود از جهان بسازند. نبرد در این عرصه است برای 
اینکه الگویی با محوریت اسلام در سطح مکتب و ایران و جغرافیا شکل نگیرد تا جهان 
را تحریک کند. نبرد، نبرد الگوها و مدل هاست. برای اینکه مدل انقلاب اسلامی را 
ناتوان و ناکارآمد کنند تمرکز خود را بر متوقف کردن روند رو به جلو و پیشرفت نظام 
متمرکز کرده  اند. ما محکوم به پیروی و شکستن بن بست ها و تسلیم نشدن در میدان 

هستیم. این سرنوشت ما برای حرکت و حفظ عزتی است که به دست آورده ایم.
فرمانده کل سپاه گفت: به تاریخ نگاه کنید، در هیچ نقطه ای نیست که انگلیس 
کشتار راه نینداخته باشد. جوانان ما تاریخ 20 سال گذشته را نمی دانند، انگلیس 
گوهرشاد طراحی  است.  حادثه مسجد  استعمار  و  ارمغان آورنده کشتار جمعی 
انگلیسی ها بود و تکرار این مسائل آرز و و راهبرد دشمنان است اما ایران فعلی ایران 
گذشته نیست و یک ایران بزرگ در فضای سیاسی و عبور کرده از مرزها و گسترش 
یافته و ایران قدرتمند در فرهنگ فناوری و دفاعی است . هیچ یک از مقامات انگلیسی 
در تفکر و نگرش  تغییری نکرده اند و همان چرچیل هستند فقط در قالب جدید 

فعالیت می کنند.

این  و  نیازمندیم  فناوری  و  علم  به  دادن دشمن  برای شکست  داد:  ادامه  وی 
قوی ترین و موثرترین ابزار ما در کنار آگاهی و ایمان است. نقش دانشگاه امام 
حسین)ع( نقش موثری است و می تواند تعیین کننده باشد و می تواند یک پیشرانه 
قوی و یک پرچمدار بزرگ و یک آفرینشگر اعتماد به نفس و اثبات کننده قدرت 
توانستن است. در این دانشگاه ذخایر ارزشمندی از توانستن ها و استعدادها وجود 
دارد، دانشگاه نقش تعیین کننده در این حرکت ایران به سمت فتح قله ها فناوری و 

علم ایجاد خواهد کرد.
سرلشکرسلامی با تاکید بر اینکه باید بیرق علم دست شما دانشگاهیان باشد و به 
دستان دیگر دانشجویان سراسر کشور برسد خاطر نشان کرد: این مأموریت ماست، 
یک دانشگاه ما می توانیم یک الگوی تمام عیار در عرصه علم و فناوری باشد. شما 
باید در این میدان دشمن را ناکام بگذارید ما نیازمند دانش و فناوری هستیم این 
برای آینده سرنوشت ساز است. زمانی این اتفاق می افتد که دانشگاه بتواند با ارایه 

محصولی کاملا پسندیده در جامعه علمی جهان بدرخشد.
سردار سلامی با اشاره به بازدید خود از آزمایشگاه هوش مصنوعی ادامه داد: 
جوانان امروز در آزمایشگاه های هوش مصنوعی و میکروالکترونیک با اعتماد به نفس 
عمل می کنند. در جایی که در جهان علم میکروالکترونیک فقط در اختیار آمریکا 

است ما می توانیم عنوان دار و انحصار شکن باشیم.
وی با تاکید براینکه امروز فصل طلوع و ظهور دانشگاه است گفت: از فاصله سال 
گذشته تا امروز رخدادهای ملموس دانشگاه در عرصه پیشرفت علمی و فناوری کاملا 
قابل ارزیابی است. هیچکس در تاریخ غنای ایران را ندارد. باید دانشگاه امام حسین 

به سمت روشن کردن فضای تاریخ و تفکر و اندیشه و بینش در عالم برود.
فرمانده کل سپاه بیان کرد: در عرصه علوم انسانی و در علم سیاست و جغرافیا 
و مدیریت روابط بین الملل در علوم جامعه شناسی و روان شناسی در همه این 
عرصه ها حتما دانشگاه امام حسین )ع( باید در مقابل تفکر غرب که می خواهد با 
منحصر کردن این علوم در اندیشه جهان هدایت جهان را در دست بگیرد، تلاش 

کند.

فرمانده کل سپاه:
مقام های انگلیسی همان چرچیل هستند
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